

КОНСТРУИРОВАНИЕ ВОПРОСНИКА В СОЦИАЛЬНЫХ ИССЛЕДОВАНИЯХ

Светлана Сыйкова*

РЕЗЮМЕ Статья представляет концепцию автора о задачах и этапах процесса конструирования, экспериментирования и окончательного оформления вопросника - наиболее важного инструмента для сбора статистической, социологической и другой информации. Теоретические достижения и накопленный опыт в этой области в нашей стране и за рубежом нуждаются в анализе, критической оценке и обобщениях. Конструирование вопросника является исследовательским процессом, в котором выявляются три основные этапа: 1) исследовательская постановка; 2) проектирование, апробация и окончательное оформление вопросника; 3) оценка качеств и эффективность вопросника „post factum”.

* Д-р, профессор, руководитель секции „Методология эмпирического социологического исследования” в Институте социологии к Болгарской академии наук; e-mail: sseykova@gmail.com .

CONSTRUCTION OF THE QUESTIONNAIRE FOR SOCIAL SURVEYS

Svetlana Saikova*

SUMMARY This article presents the author's concept for the tasks and stages of the process of construction, experiment and final shaping of the questionnaire - the most important instrument for collection of statistical, sociological and other information. The theoretical achievements and the accumulated experience on that field in our country and abroad need to be analyzed, critically assessed and generalized. The construction of the questionnaire is a research process comprising three basic stages: 1) research formulation; 2) draft, probation and final shaping of the questionnaire; 3) post factum assessment of the qualities and efficiency of the questionnaire.

* D.Sc. Sociology Professor Head of Department "Methodology of Survey Research" at the Institute of Sociology, Bulgarian Academy of Science; e-mail: sseykova@gmail.com .